

Respondio nuestra Prouincia al Conuento de Bolonia con la siguiente carta:

«Litteras dilectionis et eximiæ charitatis vestræ spiritali lætitia supra modum perfussi et majori quam exprimi possit, aut credi animorum suscepimus ac legimus gratitudine. Dum enim vos Rmi. ad. Patres pro vestræ sanctitatis præstantia voluntati nostræ si quomodo debitores estis gratias rependitis nos omni ex parte vobis magis vinctos, imo omnino victos redidistis. Id sane concupiscimus et obsequio vestro arctius adstringi gloriamur, vosq. non solum sicut hujusque doctrinæ et observantiae Magistros, sed de hinc etiam veræ et exactæ gratitudinis exemplaria suscipimus, amplectamur et veneramur, et pro dulcissimis gratiarum verbis non jam gratificum verba, sed perfectæ justicie debita gestimus reddere servitutis indicia. Si de rebus namque sermo fiat, de cælesti nempe munere a vestra magnanimitate suscepto, integro scilicet Sanctissimi Parentis nostri Dominici dente ex ipsis plusquam aureo Sacratissimo Capite extracto et ad nos pro nostra felicitate et gloria cum litteris testimonialibus per manum dilectissimi Fr. nostri R. P. Fr. Joscphi de Quintana Dueñas, divino lucente lumine transmisso, quis nostrum etiam si vitam pro gratis exponat æqualem dono prætiosissimo rependat vicem? quis ad hoc tan idoneus at quid hoc gravissimi Patres nostri ut non gratiam pro gratia; sed pro millies debitum isque exiguis pro voluntate munusculis a vobis erga nos superabundent gratiarum millia? Nos quidem servi inutiles sumus, quod debuimus facere fecimus, imo multo minus quodnam; etenim ad gloriosissimum Parentem munus condignum quid æquale? quid si a filiis et servis totum sane et pretii et meriti inops vere tamen filioli observantiae et pietate quantula cumque a Domino donante concessa refertum. Vos autem quasi domestici Principes Regiæ domus requie Domini nostri et Paterni custodes corporis qui sacerrimis ipsis exubii ditissimi estis et felicissimi ut et nos vestra gratia divites essemus vestræ gloriæ comparticipes meritis licet impares effecistiis quibus id satis superq. fuerat si locum ubi steterunt pedes ejus, ubi corpus illud virgineum ut leo acumbens requiescit hinc licet a longe proniadoraremus certe ex scintilla spiritus et amoris quem significasse, desideravimus, vestri inestimabilis beneficio quasi carbonibus plena manu injectis et in hac terra longinqua intra nos in dulcissimum Sanctissimumq. Patrem dilectionis et reverentia incendum excitasti parum nec adeo mirum diximus intra nos; quinimo tota haec illustrissima et amplissima Civitas Mexicana eodem devotionis igne succeditur, et ad primum tanti pignoris allati nuntium commota est universa; ad ingressum vero nova cunctis lux ori vissa est, sine dubio habitabit gloria in terra nostra. Jam nos omnes ex sacro dente faustissimis auspiciis nobis ostendo fortius, devotius, dulcior caput querimus, ad os illud totis præcordiorum affectibus anhelamus, ex quo favus, ex quo dulciora super mel sanctæ prædicationis verba nectarea prodire. Sit misericordia totius fons ille benedictus qui pio pectori vestro singularissimum hoc et nobis et pro nobis conferre sugessit beneficium. Excepimus ergo sacratissimum dentem hunc, et confessim corpus integrum pure argenteum opere ductili mediocris humanæ statuaræ apprime fabricari curabimus, facie quidem pulcherrima, vestibus per potissimas partes et extrema inauratis et pretiosis lapillis exornatis, in cuius nitidi corporis pectore, intra medium, pretiosissimam reliquiam quo potuimus devotione collocabimus, et in publicam fidelium adorationem, magnis expensiis non parcentes, quo decentius fieri potuit præparabimus. Faxit utinam omnipotens Dominus ut meritis Sanctissimi

Pa-

Patris crescat in dies et fidelium exoptata devotio et filiorum observantia; vosque, gravissimi et dilectissimi Patres, celestium donorum ditissimos dignetur efficere ut ex divitiis vestris totus simul locupletetur orbis, et istinc efluant cunctis vestrarum charismata gratiarum. Id autem nos affectissimi filii vestri humiliter obsecramus quatenus Provincia haec, jam vobis novo foedere copulata, vestris semper apud Sanctam Sedem q. Patrem nostrum Magistrum ordinis favoribus et patrociniis pro vestræ celsitudine charitatis adjubetur quo promptius et facilis Domino Deo nostro et Sanctissimo Parenti Dominico vobis q. tanquam propinquioribus ejus filiis valeat inservire, nec immores nostri desiderii fruges Domino pro nobis præces effundere dedigemini; de se etenim haec tota vobis addictissima Provincia semper concinet si vestri oblitera fuero obliscatur me dextera mea, haeret faucibus lingua si non meminero. Valete. Mexici, octavo idus Novembbris 1628. A. RR. PP. VV. filii, fratres, et servi in Domino deditissimi.»

Pretende tan elegante carta significar el alegria y consuelo espiritual que toda nuestra Prouincia tuuo con la carta que reciuio de los Religiosos Padres del santo e insigne Conuento de Bolonia, y con quantas veras puede procura reconocer el inestimable don con que aquellos grauisimos Padres enriquecieron no solo a nuestro Conuento de Mexico, sino a toda esta tierra, enviando la santa reliquia de nuestro glorioso Padre Santo Domingo. Confiesan el exceso grande que hace su dadiua a la pequeña limosna que se les hauia remitido, que por tantos titulos deuiamos y teniamos obligacion, quedando cortos en todo. Mas en señal de filial obediencia y humilde reconocimiento se hauia ofrecido, entendiendo que no hay dadiua, por quantiosa que sea, que pueda ser de estima, siendo de sieruos y pobres hijos a tal Padre y Maestro. Pero los de Bolonia, como Principes asistentes y como hijos mejorados en ser dichosos custodios de tesoro tan grande como el cuerpo de nuestro Padre Santo Domingo, sin atender a nuestros pocos meritos quisieron hacernos participantes de sus riquezas y comunicarnos del bien que gozan, y para afervorizarnos pusieron sobre nuestras cabeças los encendidos carbones de tan singular beneficio. Crecio la llama de la deuocion no solo en sus hijos, mas toda la ciudad mexicana se alboroco en alegria espiritual, y todos, gochos en tener prendas de tan insigne santo, claman y dicen que poseen vna singular gloria y gozan de vna nueua luz, y dichosos se prometen celestiales bienes. Dase raçon que asi como se reciuio la santa reliquia, sin dilacion luego se hiço fabricar vn cuerpo, todo de fina plata, de mediana estatura, de nuestro Padre Santo Domingo, de hermoso rostro, curioso y precioso adorno. En medio del pecho, en vn óvalo o hueco, ricamente se puso la santa reliquia, y sin reparar en gastos, con gran pompa y solemnidad se puso y colocó en público para que el Pueblo la venerase. Concluye la carta pidiendo a Ntro. Sr. sea todo para mayor observancia nuestra y aumento de deuocion a nuestro glorioso Padre Santo Domingo, y suplica a los Padres de Bolonia que como domesticos y fauorecidos hijos de nuestro santo patriarca nos fauorezcan con sus oraciones, prometiendo de nuestra parte perpetua memoria y continuo reconocimiento a tan inestimable beneficio.

CA-

## CAPITULO TREYNTA Y CINCO.

*De los Conuentos y Casas que tiene la Prouincia de Mexico.*

EL Conuento Real de Santo Domingo de la ciudad de Mexico, donde se leen Artes y Theologia, y en el Capitulo que se celebró el año de 1642 salieron asignados en aquel Conuento mas de cien Religiosos.

El Conuento de Santo Domingo de la ciudad de la Puebla, donde se leen Artes y Theologia. El año de 1642 fueron asignados por el Capitulo prouincial a este Conuento, sesenta y siete Religiosos.

El colegio de San Luis Rey de Francia, de la ciudad de la Puebla. En él se leen Artes y Theologia.

El colegio de nuestro Padre Santo Domingo de Porta-coeli, en la ciudad de Mexico. En él se leen Artes y Theologia.

El Conuento de Santa Cruz, de la ciudad de Zacatecas.

El Conuento de Ntra. Sra. de la Piedad, extramuros de la ciudad de Mexico.

El Conuento de Ntra. Sra. de Guia, en el puerto de la Nueva Veracruz.

El Conuento de Ntra. Sra. del Rosario, en la ciudad de Guadalajara.

El Conuento de San Juan Baptista, de la villa de Cuyoacam.

El Conuento de Santo Domingo de Itzucam.

El Conuento de San Pedro y San Pablo de Tepozcolula.

La casa de Santo Domingo de Oaxtepec.

La casa de San Vicente Ferrer, de Chimalhuacam, Chalco.

La casa de Santa Maria Magdalena, de Tepetlaoxtoc, donde se venera la celdita y lugar en que vivió y hizo admirable penitencia nuestro santo fundador Fray Domingo de Betanzos.

La casa de la Natividad de Ntra. Sra. de Tepuztlam.

La casa de la Asumpcion de Ntra. Sra. de Yauhetepec.

La casa de la Asumpcion de Ntra. Sra. de Amecamecam.

La casa de San Phelipe y Santiago de Azcapotzalco.

La casa de la Purificacion de Ntra. Sra. de Atlacoayam.

La casa de San Pedro y San Pablo de Cuitlahuac.

La casa de Ntra. Sra. de Tepapaecam.

La casa de San Juan Baptista de Tetela.

La casa de Santo Domingo de Chimalhuacam, Atenco.

La casa de la Natividad de Ntra. Sra. de Quatehpéc.

La casa de San Jacinto de Ixtapalucam.

La casa de San Juan Baptista de Tenanco.

La casa de Santo Domingo de Tlaquitenanco.

La casa de San Miguel de Tlaltizapan.

La casa de Santiago Apostol de las Amilpas.

La casa de Santo Domingo de Hueyapam.

La casa de San Augustin de Palpam.

- La casa de Santo Domingo de Xuchitepec.
- La casa de Santo Domingo de Huehuetlam.
- La casa de San Miguel de Tlilapam.
- La casa de San Pedro y San Pablo de Ecatzinco.
- La casa de San Pablo, extramuros de la ciudad de la Puebla.
- La casa de Santo Domingo de Mixcoac.
- La casa de San Andres Apostol de Ahuatec.
- La casa de San Jacinto de Coyoacam.
- La casa de Santo Domingo de Tepexic.
- La casa de San Juan Baptista de Cuextlahuac.
- La casa de la Natividad de Ntra. Sra. de Tamazolapam.
- La casa de Santiago Apostol de Texupam.
- La casa de la Asuncion de Ntra. Sra. de Chila.
- La casa de Santo Domingo de Tonala.
- La casa de San Pedro y San Pablo de Tequixtepec.
- La casa de San Juan Baptista de Huahuapam.
- La casa de San Juan Baptista de Ihualtepec.

*Los Conuentos de monjas que hay en el distrito de nuestra Prouincia:*

El Conuento de Santa Catarina de Sena de Mexico. Éste solo está sujeto a la Orden y obediencia de los Prouinciales.

En la ciudad de la Puebla hay dos: uno de Santa Catarina de Sena y otro de Santa Ines del Monte Policiano, ambos sujetos al Ordinario y Obispo de aquella ciudad.

Otro Conuento de monjas que reçan nuestro reço y guardan nuestras Constituciones, está en la Prouincia de Mechoacan, en la ciudad de Valladolid, sujeto al Obispo.

Otro Conuento de monjas hay en la ciudad de Guadalajara, sujeto al Obispo de aquella ciudad.

## CAPITULO TREYNTA Y SEIS.

*De todos los Religiosos que ha tenido la Prouincia de Mexico insignes en santidad y de conocida virtud, desde que se fundó hasta el año en que sale esta historia.*

A DVIERTA el lector que se ponen segun el año en que murieron, que dirá el numero que le corresponde, y que solamente se dice el nombre sin qualificacion ni titulo, por sujetarnos en todo a la determinacion de la Santa Sede Apostolica Romana. Primero los del coro, luego los legos, y despues las monjas; y para que se sepa en qué Prouincia profesaron, se pone a cada vno una letra, que dirá de dónde es hijo. La E, dice España; la A, Aragon; la D, de Andalucia; la P sola, Portugal; la P y e, Perú; la M, Mexico; la C, de Santa Cruz; la F, Philipinas.